
A N N A L E S
U N I V E R S I T  A T I S  M A R I A E  C U R I E - S K Ł O D O W S K A  

L U B L I N  — P O L O N I A
VOL. XLIX, 3 SECTIO AAA 1994

Instytut Fizyki UMCS 
Zakład Fizyki Teoretycznej

S t a n i s ł a w  S Z P I K O W S K I

P ół w ieku fizyki w  U M C S.
I. Ośrodek fizyki UM CS w latach 1944-1976

The 50th Anniversary of Physics at UMCS.
I. The Physics Centre at UMCS in 1944-1976

WSTĘP

Patrząc z perspektywy pięćdziesięciu lat na powstanie i rozwój lubel
skiego ośrodka fizyki chciałem zaznaczyć, że prawie w całym tym okresie 
uczestniczyłem w życiu społeczności akademickiej. Stąd wypływa zaleta bez
pośredniego oglądu i wada niemożliwego do pełnego usunięcia subiektywi
zmu w przedstawieniu historii fizyki lubelskiej pierwszych dziesięciu lat oraz 
fizyki uniwersyteckiej w następnych czterdziestu latach.

W niniejszym omówieniu wydzielono kolejne etapy czasowe znaczone 
ważnymi wydarzeniami tak natury ogólnej, jak i lokalnej, które zamykały 
kolejne okresy rozwoju ośrodka fizyki. Pierwszy etap to lata 1944-1955. Są 
to lata wielkiego wysiłku wszystkich wówczas zatrudnionych fizyków i pra
cowników pionu technicznego w organizowaniu i utrwalaniu struktur cha
rakterystycznych dla fizyki, szczególnie doświadczalnej. W latach tych do
konywały się także głębokie zmiany organizacyjne polegające na wydziela
niu i powstawaniu nowych uczelni wyższych Lublina, a więc i nowych ka
tedr fizyki. Okres drugi to lata 1956-1970, w którym w zasadzie utrwalona 
struktura katedr fizyki przetrwała do momentu reorganizacji instytutowej 
w r. 1970. Wydzielony okres trzeci obejmuje lata 1970-1976, a wydziele
nie to ma związek z okresem bardzo bujnego rozwoju fizyki uniwersyteckiej



w tych latach zakończonym, niestety, głębokim kryzysem ekonomicznym ca
łego kraju w r. 1976. Wreszcie okres ostatni do roku 1994 zamyka półwiecze 
Uniwersytetu i fizyki uniwersyteckiej.

LATA 1944-1955 — POWSTANIE I ORGANIZACJA FIZYKI ŚRODOWISKA
LUBELSKIEGO

Uroczyste obchody 50-lecia Uniwersytetu Marii Curie-Skłodowskiej 
miały swoją kulminację 23 października 1994 roku w czasie 51. inaugura
cji roku akademickiego. Jest to rocznicowa data powołania do życia dekretem 
Polskiego Komitetu Wyzwolenia Narodowego Uniwersytetu Państwowego 
w Lublinie w r. 1994. Można także wymienić parę innych dat związanych 
z rozpoczęciem działalności nowej Uczelni. Taką pamiętną datą jest 9 stycz
nia 1945 roku, kiedy odbyło się uroczyste ślubowanie studentów wszystkich 
pięciu wydziałów Uniwersytetu: Wydziału Przyrodniczego, Wydziału Rol
nego, Wydziału Lekarskiego, Wydziału Weterynaryjnego i Wydziału Far
maceutycznego. Taką pamiętną datą jest też 14 stycznia 1945 roku, kiedy 
odbyła się inauguracja pierwszego roku akademickiego UMCS. Inauguracja 
miała miejsce w auli Gimnazjum im. Stanisława Staszica, oddanego w czę
ści na potrzeby Uniwersytetu. Warte odnotowania jest to, że pierwszy wy
kład inauguracyjny Od naturalnej do sztucznej promieniotwórczości wygło
sił fizyk-teoretyk, profesor Jan Blaton, pełniący także funkcję prodziekana 
Wydziału Przyrodniczego w roku akad. 1944/1945. Inną datą rocznicową 
charakterystyczną dla fizyki jest 1 listopada 1944 roku, dzień powołania 
Katedry Fizyki Doświadczalnej. Organizatorem Katedry i jej pierwszym kie
rownikiem został także profesor Jan Blaton. Nazwa Katedry nie oddawała 
istoty jej charakteru naukowego i dydaktycznego, gdyż była to wówczas 
jedyna katedra fizyki spełniająca zarówno funkcje doświadczalne, jak i teo
retyczne. Nazwa wówczas przyjęta prawidłowo oddawała priorytet fizyce 
doświadczalnej, której budowa i organizacja wymaga bez porównania więcej 
wysiłku i materialnego zaplecza niż organizacja fizyki teoretycznej. Kate
dra, podobnie jak i cały Uniwersytet mieściła się w owym czasie w budynku 
Gimnazjum im. Stanisława Staszica. Lubelski ośrodek fizyki pozostał jeszcze 
w tym budynku do roku 1953, w którym został przeniesiony do pierwszego 
budynku zbudowanego w powstającym miasteczku uniwersyteckim (obecnie 
tzw. stara fizyka). Godzi się w tym miejscu przypomnieć, jaka była obsada 
personalna Katedry Fizyki Doświadczalnej w pierwszym roku, 1944/1945, 
jej działalności. Kierownikiem Katedry był dr Jan Blaton — profesor nad
zwyczajny, a kadrę młodych asystentów stanowili: Olena Blaton, Jacek



Prentki1, Jan Rzewuski1 2 oraz Włodzimierz Żuk — wszyscy przed uzyska
niem dyplomu magistra.

Katedra Fizyki Teoretycznej została utworzona 15 kwietnia 1946 roku, 
a na jej kierownika powołano profesora Blatona, natomiast kierownictwo Ka
tedry Fizyki Doświadczalnej powierzono przybyłemu do Lublina w r. 1945 
profesorowi Stanisławowi Ziemeckiemu. Obsadę nowo powstałej Katedry Fi
zyki Teoretycznej stanowili, oprócz kierownika, dr Włodzimierz Urbański — 
adiunkt i Jan Rzewuski — młodszy asystent. W tymże roku 1946 opuszcza 
Lublin prof. Blaton, przenosząc się do Uniwersytetu Jagiellońskiego. Profe
sor Blaton dojeżdżał jeszcze przez dwa lata do Lublina z wykładami mecha
niki kwantowej3.

Istotne znaczenie dla rozwoju fizyki, szczególnie doświadczalnej aka
demickiego ośrodka lubelskiego miała decyzja związania się z Lublinem 
i Uniwersytetem znakomitego fizyka okresu międzywojennego i wyjątko
wego człowieka — prof, dra Stanisława Ziemeckiego. Aż do dnia swojej 
śmierci (19 stycznia r. 1956) kierował nie tylko Katedrą Fizyki Doświad
czalnej UMCS, ale także powstającymi, wraz z reorganizacją Uniwersytetu, 
Katedrami Fizyki Akademii Medycznej, Wieczorowej Szkoły Inżynierskiej 
(obecnie Politechniki Lubelskiej) oraz Wyższej Szkoły Rolniczej (obecnie 
Akademii Rolniczej). W całym tym okresie wszystkie katedry mieściły się 
początkowo w starych pomieszczeniach gmachu Gimnazjum Staszica, skąd 
zostały przeniesione (rok 1953) do nowo zbudowanego gmachu fizyki (obec
nie tzw. stara fizyka), gdzie znalazły sie także pomieszczenia dla katedr ma
tematyki i częściowo katedr chemii. Fizycy, mimo że formalnie przypisani 
poszczególnym jednostkom organizacyjnym, tworzyli zwarty zespół podle
gający jednolitemu kierownictwu prof. Ziemeckiego. W ostatnim roku dzia
łalności prof. Ziemeckiego (rok 1955) zespół ten miał w swym składzie dwóch 
docentów (dr. Armina Teskego i dr. Włodzimierza Żuka), jednego zastępcę 
profesora (dr Danutę Stachórską) oraz 15 magistrów zajmujących stanowi
ska od adiunkta do zastępcy asystenta. Dopiero w tymże roku prof. Zie- 
mecki zreorganizował kadrowo wszystkie cztery Katedry, które w następnych 
latach opuszczały pomieszczenia gmachu fizyki UMCS przenosząc się z ka

1 Jacek Prentki w późniejszej karierze naukowej stal się wybitnym specjalistą z dzie
dziny teorii cząstek elementarnych pełniąc przez wiele lat funkcję kierownika zespołu fizyki 
teoretycznej CERN w Genewie.

2 Jan Rzewuski członek rzeczywisty Polskiej Akademii Nauk, profesor Uniwersytetu 
Wrocławskiego, był wybitnym specjalistą z dziedziny teorii pola (zmarł w r. 1994).

3 Profesor Jan Blaton, jedyny polski fizyk okresu międzywojennego zajmujący się 
teorią jądra atomu, zmarł śmiercią tragiczną w Tatrach 17 maja r. 1948 w pełni rozwoju 
naukowego.



drą i aparaturą do pomieszczeń swoich macierzystych Uczelni. Pierwszymi 
p.o. kierownikami Katedr Fizyki byli: w Akademii Medycznej — mgr Ste
fan Wieluński, w Wyższej Szkole Inżynierskiej — także mgr Wieluński oraz 
w Wyższej Szkole Rolniczej — mgr Edward Dowgird. Podkreślić wreszcie 
należy, że prof. Ziemecki został powołany w 1953 r. na stanowisko pierw
szego rektora Wieczorowej Szkoły Inżynierskiej. Funkcję tę pełnił równole
gle z kierowaniem całym akademickim ośrodkiem fizyki aż do swojej śmierci. 
Dla ścisłości, i nie tylko, podkreślić należy, że Katedra Fizyki na Wydziale 
Rolnym została utworzona (rok 1950) jeszcze przed wydzieleniem się Wyż
szej Szkoły Rolniczej z UMCS (rok 1955). Na kierownika Katedry powołano 
profesora Wacława Staszewskiego, znanego jeszcze w okresie międzywojen
nym fizyka wileńskiego. Profesor Staszewski, wymagający bardziej wobec 
siebie niż wobec studentów czy współpracowników popadł w konflikt z ko
munistyczną organizacją młodzieżową Wydziału Rolnego (ZMP), gdyż — 
mimo kilku kolejnych egzaminów z fizyki — jeden z najbardziej aktyw
nych działaczy tej organizacji nie zdołał zaliczyć fizyki. Doprowadziło to 
prof. StCiszewskiego do konfliktu z władzami Wydziału i w konsekwencji 
do rezygnacji z pracy. Prof. Staszewski został następnie powołany na kie
rownika Zakładu Fizyki Wydziału Filozoficznego Katolickiego Uniwersytetu 
Lubelskiego. Wspominam o tym przykrym incydencie tym bardziej, że pozo
stał prof. Staszewski do końca życia (zmarł w r. 1970) wielkim przyjacielem 
nas fizyków ośrodka lubelskiego, a także inicjatorem wielu akcji, które mają 
swoją kontynuację po dzień dzisiejszy. My, obecnie już wiekowo zaawanso
wani, a wówczas młodzi fizycy pamiętamy bezinteresowną pasję prof. Sta
szewskiego w podwyższaniu naszej znajomości języka angielskiego. Przez lat 
kilka prowadził prof. Staszewski naukę tego języka w formie zmuszającej nas 
do cotygodniowego przygotowania wykładów w języku angielskim z poszcze
gólnych partii przerabianego podręcznika czy monografii angielskiej. Jego też 
inicjatywą była organizacja czwartkowych herbatek fizycznych, na których, 
obok aktualnych spraw dydaktycznych i organizacyjnych, musiał być wy
głoszony krótki referat na temat najnowszych osiągnięć fizyki. Tradycja ta 
przetrwała, choć w szczątkowej formie, do dzisiaj. Inną inicjatywą prof. Sta
szewskiego było zorganizowanie Muzeum Fizyki w postaci eksponatów gu
zikowych (samoobsługowych) demonstrujących prawa i zjawiska fizyczne. 
Muzeum to wzbogacane jest po dziś dzień nowymi eksponatami. Wreszcie 
zainicjował prof. Staszewski Pokazy z Fizyki, które w dalszym ciągu odby
wają się co roku, gromadząc w ciągu kilku dni tysiące młodzieży (i nie tylko 
młodzieży) z Lublina i sąsiadujących województw.

Fizyka teoretyczna w tym okresie (do roku 1956) nie rozwijała się, nie
stety, ani kadrowo, ani naukowo tak, jak fizyka doświadczalna. Po odejściu



prof. Blatona kierownictwo przejął dr Włodzimierz Urbański, który przez 
pierwsze dwa lata (1946/1947 i 1947/1948) prowadził jednoosobowo wszyst
kie wykłady, seminaria i ćwiczenia z fizyki teoretycznej. Dopiero pod koniec 
tego okresu stan kadrowy Katedry wrócił do stanu trzyosobowego (kierownik 
+ dwóch asystentów), tak jak było w chwili powołania Katedry.

Bardzo ważnym wydarzeniem, nie tylko dla ośrodka fizyki, ale także dla 
całego ówczesnego Wydziału Matematyczno-Przyrodniczego, a nawet sze
rzej — dla całego Uniwersytetu — było nadanie doktoratów honoris causa 
laureatom nagrody Nobla, małżonkom Irenie i Fryderykowi Joliot-Curie. 
Senat UMCS na posiedzeniu w dniu 22 grudnia 1949 roku zatwierdził wnio
sek w tej sprawie przedstawiony przez dziekana Wydziału, prof. J. Motykę. 
Znaczenie tego faktu miało dwa wymiary. Po pierwsze, przyjęcie najwyż
szego zaszczytu Uniwersytetu MCS przez dwoje wybitnych fizyków podno
siło rangę młodziutkiej wówczas Uczelni. Po drugie, podkreślono jeszcze raz 
ścisły związek naszej Uczelni z rodziną wybitnych fizyków, od której Uczel
nia zapożyczyła swoją nazwę.

Do innych ważnych wydarzeń tego okresu zaliczyć należy trzy pierwsze 
doktoraty z fizyki (Armin Teske, Włodzimierz Zuk i Danuta Stachórska), 
cztery nominacje na stanowisko zastępcy profesora (dr Urbański, dr Teske, 
dr Zuk i dr Stachórska), a następnie dwa awanse na stanowisko docenta 
(dr Teske i dr Zuk)4. W tym pierwszym okresie nabór na studia fizyczne 
wahał się od 10 do 20 studentów pierwszego roku, a liczba wykształconych 
magistrów fizyki wynosiła w tym okresie 48. Pierwsze magisterium z fizyki 
na UMCS uzyskał Mieczysław Subotowicz w dniu 1 czerwca 1949 roku, 
obecnie profesor zwyczajny w Instytucie Fizyki UMCS.

Wraz z bardzo trudnym i pracochłonnym organizowaniem pracowni fi
zycznych, demonstracji wykładowych i całego zaplecza technicznego fizyki 
eksperymentalnej, przystąpili fizycy lubelscy od zarania istnienia Uczelni 
do pracy naukowej. Profesor Ziemecki prowadził badania nad selektywnym 
zjawiskiem fotoelektrycznym, dr Teske zajmował się teorią ruchów Browna, 
a także historią i metodologią fizyki, dr Zuk — twórca polskiej szkoły spek
trometrii mas opublikował pierwszą pracę (magisterską) na temat fosfore- 
scencji kryształów KC1 aktywowanych talem. Następne publikacje dra Zuka 
dotyczyły już spektrometrii masowej. Dr Urbański zajmował się zagadnie
niami balistyki, a dr Stachórska pierwsze swoje prace naukowe prowadzące 
do doktoratu poświęciła badaniu zjawisk w komorze Wilsona. Trochę później

4 Według obowiązującej wówczas ustawy o szkolnictwie wyższym awans na stanowisko 
zastępcy profesora można było uzyskać po doktoracie, natomiast awaits na stanowisko 
docenta wymagał pewnej procedury porównywalnej z procedurą habilitacyjną (nie było 
wówczas stopnia doktora habilitowanego).



(lata 1952-1954) rozpoczęli prace naukowe fizycy wykształceni już w UMCS. 
Mgr Subotowicz zajął się fizyką półprzewodników, a także historią fizyki, 
mgr Emanuel Trembaczowski badał promieniotwórczość wód Lubelszczy
zny, mgr Edward Dowgird, z inspiracji dra Teskego zajął się zagadnieniem 
ruchów Browna, do czego konieczne było wytworzenie niezmiernie cienkich 
nici kwarcowych. W technice tej stał się mgr Dowgird świetnym specjali
stą. Mgr Stanisław Szpikowski prowadził badania nad dyfuzją termiczną 
gazów i izotopów gazowych, wreszcie profesor Staszewski we współpracy 
z mgr. Bogdanem Adamczykiem rozpoczął badania z zakresu akustyki. 
Liczba opublikowanych prac naukowych była w tym okresie niewielka, gdyż 
wynosiła około 20. Wspomnieć jednak należy bardzo dużą aktywność fizy
ków ośrodka lubelskiego w dziedzinie popularyzacji fizyki oraz w dziedzinie 
dydaktyki. Liczba tego typu publikacji, także książkowych, wynosiła około 
60 pozycji.

LATA 1956-1970 — OKRES PRZEDINSTYTUTOWY

19 stycznia 1956 r. był dniem żałoby dla lubelskiego środowiska fizyków. 
Zmarł w tym dniu profesor Stanisław Ziemecki, znakomity uczony, nauczy
ciel, organizator i nieprzeciętny człowiek. Pozostawił po sobie dobrze zorga
nizowane Katedry Fizyki Doświadczalnej uczelni lubelskich. Pozostawił też 
po sobie atmosferę wzajemnej życzliwości i współpracy. Data śmierci profe
sora Ziemeckiego jest datą oddzielającą dwa okresy historii rozwoju ośrodka 
fizyki w Lublinie: pierwszy — jednolitego kierownictwa całej fizyki doświad
czalnej i całkowitej integracji fizyków lubelskich; drugi rozpoczynający się od 
praktycznego, a nie tylko formalnego, podziału kadry i aparatury między po
szczególne Katedry Fizyki. Po zakończonej reorganizacji Fizyka UMCS po
zostawała w sposób istotny uszczuplona, szczególnie kadrowo. Był to w du
żej mierze proces naturalny, gdyż jednocześnie zaprzestano wykonywania 
bardzo pracochłonnych zadań dydaktycznych polegających na prowadzeniu 
wykładów i innych zajęć z fizyki na, na ogół bardzo licznych, pierwszych 
latach wszystkich wydziałów, które wyodrębniły się tworząc nowe uczelnie. 
Kadra fizyków, która pozostała w Katedrze Fizyki Doświadczalnej UMCS 
miała w swym składzie dwóch docentów (dr Zuk — p.o. kierownik Katedry 
i dr Teske), jednego zastępcę profesora (dr Stachórska), dwóch adiunk
tów (mgr Subotowicz i mgr Szpikowski) oraz siedmiu starszych asystentów 
i asystentów (mgr mgr Jadwiga Skierczyńska, Janusz Skierczyński, Zbigniew 
Ratajewicz, Tomasz Goworek Halina Kuś, Jerzy Lis, Kazimiera Szwaj), to 
jest łącznie 12 nauczycieli akademickich. Pracowało także w Katedrze sześciu 
pracowników technicznych pod kierownictwem Tadeusza Lewandowskiego.



Fot. 1. Obecna siedziba ośrodka fizyki UMCS: od lewej — tzw. s ta r a  f i z y k a  (z Zakładami 
Fizyki i Matematyki) oddana do użytku w roku 1952; po prawej — tzw. ś r e d n ia  f i z y k a  
oddana do użytku w r. 1974; w głębi — wieżowiec Fizyki i Matematyki oddany do użytku

w r. 1976

Fot. 2. Profesor Stanisław Ziemecki (1881-1956) — kierownik Katedry Fizyki Doświad
czalnej (1946-1956) oraz pierwszy Rektor Wieczorowej Szkoły Inżynierskiej (obecnie

Politechnika Lubelska)



Natomiast kadrę Katedry Fizyki Teoretycznej stanowili doc. Urbański 
— kierownik Katedry oraz dwoje asystentów mgr Maksymilian Piłat i mgr 
Jadwiga Zadura.

W roku następnym powstała Katedra Fizyki Ogólnej, a kierownictwo 
Katedry zostało powierzone doc. Teskemu. Taka struktura katedr pozostała 
już bez zmiany do końca tego okresu. Kierownictwo Katedry Fizyki Ogólnej 
uległo jednak zmianie. W pełni sił twórczych odszedł od nas w dniu 
27 maja 1967 roku profesor Armin Teske. Kierownictwo Katedry Fizyki 
Ogólnej przejęła doc. Danuta Stachórska. Uległo także zmianie, choć nie 
w tak dramatyczny sposób, kierownictwo Katedry Fizyki Teoretycznej. 
Dotychczasowy kierownik doc. Włodzimierz Urbański przeszedł w r. 1965 
na emeryturę, a p.o. kierownikiem katedry został dr Stanisław Szpikowski, 
który po habilitacji w roku 1966 uzyskał awans na docenta i został powołany 
na kierownika Katedry Fizyki Teoretycznej. Do roku 1966 uzyskano w tej 
Katedrze jeden nowy etat. Natomiast w latach 1966-1970, dzięki usilnym 
staraniom nowego kierownika wzmocniono bardzo szczupły zespół fizyków 
teoretyków.

W ciągu lat 1956-1970 kadra nauczycieli akademickich trzech katedr 
została znacząco wzmocniona zarówno ilościowo, jak i jakościowo, mimo 
odejścia dwóch profesorów i jednego docenta. Wskazuje na to następujące 
porównanie. Na początku okresu kadrę stanowiło czterech samodzielnych 
pracowników nauki oraz 11 magistrów, razem 15 osób, a na końcu 7 profe
sorów i docentów, 5 doktorów oraz 26 magistrów, razem 38 osób. Do tego 
należy dodać grupę 22 pracowników pionu technicznego, spośród których ab
solwenci studiów fizycznych stanowili też sporą część. W tym okresie fizycy 
lubelscy uzyskali jedną nominację na profesora zwyczajnego (prof. Zuk), 
dwie nominacje na profesora nadzwyczajnego (doc. Zuk i doc. Teske), sześć 
nominacji na stanowisko docenta (dr hab. dr hab. Stachórska, Szpikowski, 
Subotowicz; dr dr Adamczyk, Piłat, Skierczyńska), odbyły się trzy habilita
cje (dr dr Stachórska, Szpikowski, Subotowicz) oraz odbyło się 15 przewodów 
doktorskich.

Po śmierci prof. Ziemeckiego głównymi organizatorami badań nauko
wych byli doc. Teske i doc. Zuk.

Profesor Teske zajmował się początkowo fizyką teoretyczną, a po dok
toracie zmienił swe zainteresowania na metodologię i historię fizyki. Mając 
głęboką wiedzę humanistyczną oraz dobre przygotowanie specjalistyczne, 
uzyskał wkrótce w tej dziedzinie autorytet międzynarodowy. Styl pracy prof. 
Teskego był tradycyjny w tym sensie, że uczony pracował indywidualnie 
i dlatego w Katedrze Fizyki Ogólnej nie został stworzony zespół naukowy



Fot. 3. Fizycy w roku 1950 — zintegrowana kadra fizyków przed podziałem UMCS na kilka 
wyższych uczelni Lublina. Siedzą od lewej (tytuły i stopnie obecne): doc. Stefan Wieluń
ski, prof. Armin Teske (zm. 1967), prof. Stanisław Ziemecki (zm. 1956); doc. Danuta 
Stachórska (zm. 1987), mgr Barbara Klamut; Tadeusz Lewandowski — kier. Warsztatu 
Mechanicznego (zm. 1985). Stoją od lewej: dr Edward Dowgird (zm. 1969), prof. Stanisław 
Szpikowski, prof. Maksymilian Piłat (zm. 1993), prof. Mieczysław Subotowicz, doc. Marian 
Przytuła, doc. Włodzimierz Urbański (zm. 1980), doc. Janusz Skierczyński (zm. 1987), 
doc. Jadwiga Skierczyńska, mgr Wiesław Grunwald, dr Jerzy Meldizon, mgr Jerzy Mielnik

Fot. 4. Wyprawa naukowa do źródeł na Sławinku (obecnie Ogród Botaniczny UMCS) 
w celu pobrania próbek wody do badań promieniotwórczości przez mgr. Emanuela 
Trembaczowskiego (pierwszy z lewej w głębi). Stoją od lewej: Stanisław Szpikowski, Jerzy 

Mielnik, Mieczysław Subotowicz, Danuta Stachórska



Fot. 5. Profesor Wacław Staszewski — inicjator wielu akcji żywych do dzisiaj. Na zdjęciu 
— demonstruje zasady ruchu po kole na jednych z pierwszych „Pokazów z Fizyki” (wczesne 

lata 50.). W głębi od lewej: Maksymilian Piłat i Edward Chomicz

Fot. 6. Po śmierci prof. Stanisława Ziemeckiego głównymi organizatorami badań byli 
prof. Armin Teske (po lewej) i prof. Włodzimierz Zuk (po prawej). W środku Aniela 

Rzewuska — długoletnia sekretarka prof. prof. Ziemeckiego, Teskego i Żuka



mający jednolity i trwały kierunek badań. Śmierć prof. Teskego (rok 1967) 
była tym boleśniejsza, że rozkwit twórczości naukowej Profesora przypadał 
na ostatnie lata przed śmiercią.

Profesor Zuk niemal od początku swej działalności naukowej pracował 
konsekwentnie nad zagadnieniami spektrometrii mas, rozszerzając swe ba
dania na nowe pokrewne dziedziny w miarę możliwości kadrowych i apa
raturowych. W ten sposób spektrometria mas poszerzona została o elek
tromagnetyczną separację izotopów, a ośrodek lubelski osiągnął najwyższą 
rangę w Polsce. Po specjalizacji w Szwecji rozpoczął prof. Zuk badania no
wej dziedziny, bardzo aktualnej, a mianowicie fizyki jądrowej niskich energii. 
W tej dziedzinie zapoczątkował profesor Zuk współpracę ze Zjednoczonym 
Instytutem Badań Jądrowych w Dubnej (b. ZSRR). Zainstalowanie własnej 
aparatury w Instytucie w Dubnej zwiększyło możliwość pracy i rangę na
ukową grupy lubelskiej. Miało to istotne znaczenie dla dalszego rozwoju tych 
badań ze względu na możliwość utrzymywania przez naszą grupę stałych 
międzynarodowych kontaktów naukowych. Ponieważ ranga badań kierowa
nych przez prof. Żuka stale rosła, potrafił Profesor skupić spory zespół ludzi 
i w ten sposób powstał najpoważniejszy w kraju ośrodek naukowy badający 
tę problematykę.

Po przejęciu kierownictwa Katedry Fizyki Ogólnej doc. Stachórska za
częła tworzyć zespół naukowy zajmujący się problematyką dydaktyki fizyki. 
Należy dodać, że jednocześnie doc. Stachórska prowadziła badania z zakresu 
fizyki zimnej plazmy.

Pozostali samodzielni pracownicy naukowi fizyki doświadczalnej (na ko
niec tego okresu) pracowali w zasadzie indywidualnie. Doc. Subotowicz miał 
już bardzo poważny dorobek naukowy w kilku dyscyplinach fizyki. Począt
kowo prowadził badania z zakresu fizyki ciała stałego, a następnie — po 
rocznej specjalizacji w Liverpoolu (Anglia) — rozpoczął badania z zakresu 
fizyki jądrowej. Niezależnie i równolegle do tych dwóch podstawowych dys
cyplin fizyki prowadził doc. Subotowicz badania w dziedzinie astronautyki, 
meteorologii oraz historii fizyki. Był też bardzo aktywnym popularyzato
rem fizyki. We wszystkich tych badaniach uzyskał doc. Subotowicz poważne 
wyniki zamieszczone w wielu publikacjach. Doc. Skierczyńska po rocznej 
specjalizacji w zakresie biofizyki w Norwich (Anglia) rozpoczęła badania 
biofizyczne w UMCS. Aktywna działalność naukowa doc. Skierczyńskiej i za
lążki zespołu naukowego biofizyki stwarzały na przyszłość dobre prognozy. 
Doc. Adamczyk po krótkim okresie współpracy z prof. Staszewskim, roz
począł badania naukowe w zespole prof. Zuka. Po specjalizacji w Instytucie 
Fizyki Atomowej i Molekularnej w Amsterdamie (Holandia) doc. Adamczyk 
zajął się problematyką wielokrotnej jonizacji przy wykorzystaniu spektro



metrii mas. Niezależnie od tego doc. Adamczyk prowadził prace badawcze 
z zakresu fizyki technicznej. Jego zrealizowany pomysł metody echo do ko
rekcji mowy miał szerokie zastosowanie. Doc. Szpikowski przed przejęciem 
kierownictwa Katedry Fizyki Teoretycznej (r. 1965) kontynuował w małym 
zespole badania w dziedzinie termodyfuzji. W tej tematyce obronione zo
stały trzy prace doktorskie.

W Katedrze Fizyki Teoretycznej, doc. Urbański (kierownik Katedry do 
przejścia na emeryturę w r. 1965) wziął na siebie ogromny trud kształcenia 
studentów w pełnym zakresie wykładów fizyki teoretycznej. Był też wyłącz
nym promotorem przeszło siedemdziesięciu pierwszych prac magisterskich 
z fizyki teoretycznej. Tak wielkie obciążenie dydaktyczne nie pozostawiało 
doc. Urbańskiemu żadnej możliwości prowadzenia prac naukowych. Nato
miast wydał doc. Urbański kilka skryptów studenckich z prowadzonych przez 
siebie wykładów. Bardzo pozytywnym wydarzeniem był pierwszy doktorat 
z fizyki teoretycznej mgra Maksymiliana Piłata (w r. 1964). Nowy kierow
nik Katedry (od r. 1965) — doc. Stanisław Szpikowski — specjalizował się 
w nowej, dla ośrodka lubelskiego, dyscyplinie fizyki, mianowicie w dziedzi
nie teorii jądra atomu, początkowo we współpracy z silnym ośrodkiem fizyki 
teoretycznej Uniwersytetu Warszawskiego, a następnie na dwuletnim stażu 
u wybitnego specjalisty w dziedzinie teorii jądra atomu —- prof. Flowersa 
w Manchesterze (Anglia). Ten nowy kierunek badań był bardzo intensywnie 
rozwijany i pod koniec okresu zespół teorii jądra atomu pracował w obsa
dzie czteroosobowej. Doc. Piłat (nominacja w r.1969) po rocznej specjalizacji 
w Uniwersytecie Moskiewskim rozpoczął badania w dziedzinie teorii ciała 
stałego, która obok teorii jądra atomu stała się drugą dyscypliną specjaliza
cyjną lubelskiego ośrodka fizyki teoretycznej. Pod koniec tego okresu trzech 
fizyków teoretyków prowadziło badania w tej dyscyplinie.

Pozostali pracownicy naukowi (niesamodzielni) prowadzili w zasadzie 
badania grupach i zespołach tworzących się wokół profesorów i docentów 
trzech Katedr Fizyki.

Nowym elementem, który pojawił się w latach 60. były możliwości współ
pracy międzynarodowej, poprzez niewielkie otwarcie do tej pory szczelnie 
zamkniętych granic kraju. Fizycy lubelscy skorzystali z tych ograniczonych 
możliwości Ministerstwa oraz komitetów partyjnych różnych szczebli (które 
miały decydujący wpływ na zezwolenie na wyjazd) i zaczęli wyjeżdżać nie 
tylko na konferencje międzynarodowe, ale także na dłuższe staże naukowe, 
oczywiście na koszt strony zapraszającej. Należałoby tu wymienić staże na
ukowe prof. Zuka i dra Goworka w Uppsali, Szwecja; roczny pobyt dra Su- 
botowicza w Liverpoolu, Anglia; dwuletni staż naukowy dra Szpikowskiego 
w Manchesterze, Anglia; a także roczny staż w Ann Arbor, USA; roczny



staż naukowy dra Adamczyka w Amsterdamie, Holandia; oraz roczny staż 
naukowy dr Skierczyńskiej w Norwich, Anglia.

W tym okresie (15 lat) opublikowano 150 prac naukowych, z czego po
łowę w zagranicznych i centralnych polskich czasopismach naukowych, 120 
komunikatów i raportów naukowych, 10 monografii i skryptów studenckich 
oraz 140 innych publikacji, razem 420 pozycji literaturowych.

Pod koniec tego okresu studiowało łącznie na studiach dziennych i za
ocznych z fizyki 250 osób. Nabór na I rok studiów wynosił mniej więcej 60 
osób. W tym całym okresie zakończyło studia magisterskie z fizyki łącznie 
266 osób, z czego 78 osób uzyskało magisterium z fizyki teoretycznej.

LATA 1970-1976 — OKRES BUJNEGO ROZWOJU

Wyjątkowość tego okresu związana była głównie, choć nie jedynie, 
z nową sytuacją polityczno-gospodarczą tych lat. Zmiana władz partyjno- 
rządowych dokonana w formie zbliżonej do rewolucji pałacowej w końcu roku 
1970 wyniosła do władzy nową, dużo bardziej liberalnie nastawioną ekipę, 
która w ciągu paru lat uzyskała wielomiliardowe pożyczki dolarowe. Można 
ubolewać, że duża część tych funduszów została bądź źle zainwestowana, 
bądź zgoła zmarnotrawiona, jednak ta drobna część, która trafiła do nauki 
i szkolnictwa wyższego, a w tym i do naszego Uniwersytetu, została wyko
rzystana w sposób bardzo efektywny i stanowiła podstawę tego, co nazwano 
wyżej okresem bujnego rozwoju. Miarą tego jest choćby liczba nauczycieli 
akademickich oraz personelu technicznego ośrodka uniwersyteckiego fizyki 
przedstawiona w porównaniu sytuacji przed tym okresem i po nim.

Liczba etatów 
na dzień

Nauczyciele
akademiccy

Personel
techniczny Razem

30 IX 1970 r. 38 22 60
30 IX 1976 r. 74 57 131
30 IX 1994 r. 77 48 125

W tabeli przytoczono celowo dane bieżące, by uwypuklić drastyczną róż
nicę w rozwoju kadry po roku 1976. Związane to było z gwałtownym kry
zysem ekonomicznym całego kraju; spektakularnym tego przejawem były 
wypadki radomskie w r. 1976. Z tabeli wynika, że w ciągu tych 6 lat liczba 
etatów uległa więcej niż podwojeniu, co w liczbach bezwzględnych wyniosło 
71 nowych etatów (12 nowych etatów rocznie!). Z tabeli także wynika, że 
w ciągu następnych 18 lat (do chwili obecnej) liczba etatów została zamro
żona, a nawet nastąpiła ich redukcja. Miało to, i ma, bardzo niekorzystny



wpływ na strukturę zatrudnienia, co jest związane z niemożnością przyjmo
wania do pracy już nie tylko bardzo dobrych, ale nawet wybitnych absol
wentów fizyki.

Drugim charakterystycznym elementem tego okresu były efekty dzia
łania prof. Zuka, który w latach 60. pełnił obowiązki prorektora. Głównie 
dzięki jego staraniom w końcu lat 60. zapadły decyzje inwestycyjne doty
czące budowy dwóch obiektów przeznaczonych na katedry fizyki oraz ma
tematyki. I etap prac zakończył się w r. 1974 (fizyka średnia), a drugi etap 
— w r. 1976 (wieżowiec). Dzięki temu fizyka uzyskała możliwości rozwojowe 
całkowicie zabezpieczające aż po dziś dzień potrzeby lokalowe. Podkreślić 
tu należy, że tak duże zwiększenie liczby etatów oraz powierzchni pomiesz
czeń nie odbywało się za darmo. Zgodnie z przyjętym przez Ministerstwo 
Szkolnictwa Wyższego planem zarządzono obligatoryjne dokształcanie ma
gisterskie wszystkich nauczycieli, w tym i nauczycieli fizyki. Wskutek tego 
oraz wskutek zwiększania naboru na studia wyższe przyjmowano na fizykę, 
począwszy od roku akademickiego 1971/1972, około 200 studentów studiów 
dziennych i zaocznych rocznie, w stosunku do 60 przyjmowanych w po
przednim okresie. Doprowadziło to do wyjątkowego, w całej historii ośrodka 
fizyki, stanu liczebnego studentów fizyki wynoszącego w r. 1976 przeszło 
800 studentów. W ślad za tym szła wyjątkowa także, w historii fizyki na
szego Uniwersytetu, liczba magisteriów przekraczająca sto corocznie w la
tach 1976-1980, a więc już w następnym okresie przesuniętym o pięcioletni 
okres kształcenia magistrów.

Trzecim niezależnym i nowym elementem tego okresu była przypadkowa 
zbieżność dwóch wyżej wymienionych elementów z reorganizacją szkolnic
twa wyższego, zarządzoną jeszcze pod koniec poprzedniego okresu. Tak więc 
z początkiem roku akademickiego 1970/1971 katedry zastąpione zostały 
zakładami i jednocześnie zakłady o podobnej lub zbliżonej problematyce 
naukowo-badawczej połączono w instytuty. Reorganizacja ta  dokonana zo
stała z powodów politycznych, jednak — co charakterystyczne — w uni
wersyteckim środowisku fizyków inicjatywa organizacji Instytutu Fizyki po
wstała, z powodów merytorycznych, kilka lat przed reorganizacją ogólnokra
jową. Przypomnieć należy, że pod koniec lat 60. kadra wyżej kwalifikowanych 
nauczycieli akademickich była liczebnie bardzo słaba, patrząc z perspektywy 
dnia dzisiejszego. Stanowili ją bowiem: jeden profesor (W. Zuk) oraz trzech 
doktorów habilitowanych (D. Stachórska, M. Subotowicz, S. Szpikowski) 
pracujących w trzech Katedrach Fizyki: Doświadczalnej, Ogólnej i Teore
tycznej. Połączenie trzech Katedr w jeden Instytut wydawało się sprawą 
istotną dla zwiększenia znaczenia fizyki lubelskiej na arenie krajowej i za
granicznej. Nasza inicjatywa nie zyskała wówczas akceptacji Ministerstwa,



jednakże byliśmy już przygotowani do takiej reorganizacji. W tym także 
należałoby upatrywać późniejszych sukcesów utworzonego w roku 1970 In
stytutu Fizyki.

Na dyrektora i zastępcę nowo powstałego Instytutu Fizyki powołał rek
tor z dniem 1 X 1970 roku autorów niniejszego opracowania (prof. prof. Szpi- 
kowski i Adamczyk). Przed dyrekcją stanęło ogromne zadanie racjonalnej 
integracji katedr fizyki, w okresie ich bardzo szybkiego rozwoju, wymagają
cej połączonych wysiłków przy zachowaniu istotnej odrębności i samodziel
ności naukowej istniejących i nowych jednostek organizacyjnych Instytutu 
Fizyki. Zadaniem niezmiernie ważnym było także właściwe wykorzystanie 
nowych i bardzo zwiększonych możliwości etatowych i lokalowych w celu 
zapewnienia najbardziej efektywnego rozwoju naukowego i dydaktycznego. 
W szczególności asymilacja bardzo dużej liczby nowych nauczycieli akade
mickich zatrudnionych w Instytucie przy ustalonych wysokich wymaganiach 
merytorycznych stanowiła pierwszoplanowe zadanie. Przyszłe lata miały wy
kazać, że ten wysiłek dyrekcji, pozostałej kadry kierowniczej i całej społecz
ności Instytutu Fizyki przyniósł spodziewane owoce.

Wyraźne ożywienie działalności naukowej dało się zaobserwować już 
w tym okresie. Istotną miarą tego, choć nie jedyną, było kształcenie dok
torów, dość opornie do tej pory przebiegające. Dyrekcja Instytutu Fizyki 
włożyła bardzo wiele wysiłku i inicjatyw w tym zakresie. Wskaźniki licz
bowe świadczą o uzyskanych efektach. Przypomnieć należy, że od początku 
istnienia Uniwersytetu aż do roku 1970 (30 IX), a więc w ciągu pierwszych 
26 lat przeprowadzono osiemnaście przewodów doktorskich z fizyki. Nato
miast połączone wysiłki dyrekcji, wyższej kadry naukowej i — oczywiście 
— doktorantów dały w wyniku aż 26 zakończonych przewodów doktorskich 
z fizyki w ciągu 6 lat omawianego okresu. W tym czasie wyższe stopnie 
naukowe doktora habilitowanego uzyskało dwóch doktorów: Jadwiga Skier- 
czyńska i Bogdan Adamczyk, a tytuły naukowe profesora nadzwyczajnego 
uzyskali dr hab. Mieczysław Subotowicz i dr hab. Stanisław Szpikowski.

Drugim zaplanowanym i konsekwentnie realizowanym zadaniem dyrek
cji Instytutu Fizyki było zapewnienie lokalowych i etatowych warunków 
wszystkim (wówczas) docentom i profesorom Instytutu Fizyki do rozwijania 
własnej tematyki w tworzonych zespołach naukowych. Trzej dotychczasowi 
kierownicy Zakładów Fizyki (prof. Zuk, doc. Stachórska i prof. Szpikowski) 
takie warunki już mieli. Natomiast dla pozostałych czterech samodzielnych 
pracowników nauki (prof. Subotowicz, doc. doc. Adamczyk, Skierczyńska 
i Piłat) warunki te zostały stworzone dzięki opisanym wyżej możliwościom 
tego okresu.



Doc. Piłat po rocznej specjalizacji w Uniwersytecie Moskiewskim zaczął 
organizować z dużym powodzeniem zespół teorii ciała stałego i tym samym 
drugą wiodącą specjalizację w Zakładzie Fizyki Teoretycznej.

Doc. Skierczyńska bardzo intensywnie rozwijała badania z zakresu bio
fizyki i utworzyła w tym okresie kilkuosobowy zespół już przez siebie wy
kształconych biofizyków.

Doc. Adamczyk tworzył zespół naukowy fizyki stosowanej. Ranga tego 
zespołu i potrzeby dydaktyczne spowodowały utworzenie wkrótce Zakładu 
Fizyki Stosowanej.

Najbardziej jaskrawym przejawem nowej polityki kadrowej w Instytu
cie Fizyki był zespół fizyki ciała stałego przekształcony następnie w Za
kład Fizyki Doświadczalnej. Organizatorem i kierownikiem Zakładu był 
prof. M. Subotowicz. Rozpoczynając pracę od samych podstaw, stworzył 
prof. Subotowicz bardzo prężny zespół naukowy zajmujący się fizyką cien
kich wartw i monokryształów półprzewodników. Zespół ten uzyskał bardzo 
szybko wysoką rangę krajową i następnie międzynarodową. Skonstruowana 
własnym wysiłkiem członków zespołu wysokiej klasy aparatura, ciągle udo
skonalana i rozbudowywana, stanowiła bardzo dobry nowoczesny warsztat 
naukowy dla prowadzonych badań. Na koniec okresu zespół kierowany przez 
prof. Subotowicza wzrósł od jednosobowej obsady do 16 osób, w tym dzie
więciu asystentów oraz czterech wykształconych przez prof. Subotowicza 
doktorów.

Zespoły naukowe już istniejące w chwili powołania Instytutu Fizyki 
uzyskały także możliwość dalszego szybkiego rozwoju.

Zespół naukowy prof. Zuka wzrósł kadrowo w tym okresie z 18 do 31 
pracowników naukowych i technicznych. Zakres współpracy ze Zjednoczo
nym Instytutem Badań Jądrowych w Dubnej został znacznie rozszerzony 
w stosunku do lat ubiegłych. Zespół osiągnął sukcesy nie tylko w dotych
czasowych dziedzinach badań (spektrometria mas i fizyka jądrowa), ale także 
w nowo podjętych badaniach nad implantacją jonów do materiałów półprze
wodnikowych. Wyrazem uznania było powierzenie prof. Zukowi organizacji 
w Lublinie międzynarodowej konferencji na temat implantacji jonów. Kon
ferencja odbyła się we wrześniu r. 1974.

Rozwinęły się także badania dydaktyki fizyki prowadzone przez doc. Sta- 
chórską. Rozwój tych badań oraz kształcenie kadry tej specjalności okazały 
się niezmiernie potrzebne ze względu na wprowadzone w niespotykanym do
tąd rozmiarze kształcenie nauczycieli fizyki. Przeprowadzenie trzech przewo
dów doktorskich z dydaktyki fizyki pod kierunkiem doc. Stachórskiej miało 
bardzo duże znaczenie także dydaktyczne.



Istniejący już dosyć prężny zespół teorii jądra atomu kierowany przez 
prof. Szpikowskiego rozszerzył problematykę badań dołączając do zagad
nienia symetrii układów nukleonów i oddziaływań między nimi zagadnienia 
własności kolektywnych jąder atomowych. Rozwinęła się współpraca z sil
nym ośrodkiem warszawskim teorii atomu, a także z Uniwersytetem w Ann 
Arbor (prof. K. T. Hecht).

Patrząc pod koniec tego okresu wstecz, zauważyć należy, że te cele, które 
postawiono sobie przy organizacji Instytutu zostały osiągnięte. Wszyscy pro
fesorowie i docenci zostali kierownikami powstałych zespołów naukowych, 
mając zapewnione możliwości rozwoju w zakresie kadrowym i lokalowym. 
W ten sposób potencjalne możliwości naukowe i organizacyjne kadry kie
rowniczej zostały maksymalnie wykorzystane.

Taka struktura organizacyjna dała widoczne efekty w wynikach na
ukowych, których wymiernym rezultatem była liczba publikacji w ogóle, 
a w szczególności liczba publikowanych prac naukowych w centralnych i mię
dzynarodowych czasopismach. Dorobek publikacyjny tego okresu obejmuje 
około 480 publikacji, w tym około 70 prac zamieszczonych w czasopismach 
o wysokim standardzie i międzynarodowej cyrkulacji oraz ok. 100 rozpraw 
naukowych publikowanych w czasopismach lokalnych.

Podkreślić wreszcie należy, że uzyskana w tym okresie bardzo duża liczba 
etatów, w szczególności etatów nauczycieli akademickich oraz oddanie do 
użytku dwóch budynków fizyki było istotnym warunkiem dalszego rozwoju 
ośrodka fizyki UMCS przez dziesięciolecia.

SUMMARY

Due to the university documents and my memory I present here the history of creation 
and development of the physics centre of the Maria Curie-Skłodowska University. The 
article comprises the years 1944-1976.


